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بنا بر اين گــزارش، اينفوگرافيک که توســط 
نسيم آنلاين تهيه شــده، ايران ۵ برابر کشورهای 
پيشــرفته دانشــگاه دارد. در واقــع تعــداد 

دانشگاه های ايران از کشــورهای چين و هند که 
جمعيتی به مراتب بالاتر از ايران دارند هم، بيشتر 

است.

ایران 5 برابر کشورهاى پیشرفته دانشگاه دارد

گزارش تصویرى
سه آمار از سه منبع و تکذیب خبر

رتبه نهم مصرف کنندگان «مداوم» نوشیدنى هاى الکلى براى ایران

سالى 6 یا 60 یا 420 میلیون لیتر؟
ســازمان جهانی بهداشــت، روز چهارشــنبه دوم اکتبر طی گزارشی اعلام 
کرد افغانســتان رتبه چهارم و ايران رتبه نهم ميان کشورهای دارای بيشترين 
مصرف کنندگان نوشــيدنی های الکلی در سطح همه کشــورهای جهان را به 
خود اختصاص داده اند. طبق گزارش اين ســازمان، از ميان ١٨٩ کشور جهان، 
افغانســتان در رتبه چهارم و ايــران در رتبه نهم مصرف کننــدگان «مداوم» 
نوشيدنی های الکلی قرار دارند. بر اســاس اين گزارش هر ايرانی  بالای ١٥ سال 
که به طور مرتب الکل می نوشد، در  سال ٢٠١٦ به طور ميانگين ٢٨,٤ ليتر الکل 
خالص مصرف کرده ، اين مقدار در  ســال ٢٠١٠ به ميزان ٢٤,٨ليتر بوده است. 
در اين ميان ايران رتبه نهم را پس از تونس، ســوايزيلند، مالديو، افغانســتان، 
ناميبيا، آفريقای جنوبی، الجزاير و ترکيه از آن خود کرده اســت. طبق ادعای 
اين گزارش مصرف ســرانه الکل ميان تمام ايرانيان بالای ١٥ سال، طی  سال 
٢٠١٦ ميلادی يک ليتر بوده که در مقايســه با  سال ٢٠١٠ بدون تغيير مانده 
است. در بخش ديگری از گزارش سازمان جهانی بهداشت، سرانه مصرف الکل 
در شرق مديترانه که ايران نيز شــامل اين منطقه می شود، ٦ دهم ليتر برآورد 
شده است. اين گزارش همچنين نشان می دهد در ميان جمعيت بالای ١٥ سال 
ايران ٦ دهم درصد وابســته به مصرف الــکل و يک دهم درصد نيز طی يک ماه 
پيش از انجام اين بررســی، مصرف سنگين الکل داشته اند. اين نسبت در ميان 

مصرف کنندگان مشروبات الکلی ٤,١ درصد بوده است.
به دنبال انتشــار اين خبر رئيس مرکز ملی مطالعات اعتياد دانشــگاه علوم 
پزشکی تهران، اين موضوع را تکذيب کرد و با اشــاره به وضع مصرف الکل در 
کشور گفت: «مطالعات انجام شده در کشور نشان می دهد بين ۹۰ تا ۹۵ درصد 
ايرانی های بزرگسال (بالای ۱۵ سال) الکل مصرف نمی کنند.» آفرين رحيمی 
موقر با تاکيد بر اين که آمار اعلام شــده مبنی بر اين کــه ايران در مصرف الکل 
در جهان رتبه نهم را دارد، نادرست و اشتباه اســت، گفت: «براساس داده ها و 
نتايج تحقيقات ما، مصرف الکل در ايران بســيار کمتر از بسياری از کشورهای 
جهان است. همچنين همان مقدار نيز در زنان که نيمی از جمعيت را تشکيل 
می دهند، حدود يک دهم مردان اســت.» وی در عين حال گفت که «براساس 
داده های موجود، به نظر می رســد مصرف الکل به ويژه در جوانان در سال های 
اخير افزايش يافته اســت و بايد اقدامــات لازم برای آموزش و پيشــگيری از 

مشکلات ناشی از آن انجام شود.»
رحيمی موقر به اين ميزان اشــاره کرد و افزود: «مــا در اين مورد مطالعات 
دقيقی انجام داده ايم که نشان داده ســالانه حدود ٥ تا ٦ ميليون ليتر الکل در 
کشــور مصرف می شــود که معادل حدود ۰.۱ليتر الکل خالص به ازای هر فرد 
بالغ است؛ اين درحالی اســت که ميانگين جهانی اين شاخص به ازای هر فرد 
بالغ ۶.۴ ليتر است که عمده ترين علت کم بودن اين ميزان، تعداد کمتر ميزان 

مصرف کنندگان الکل در ايران است.» 
رئيس مرکــز ملی مطالعات اعتياد افــزود: «برخلاف آمارهايــی که در اين 
گزارش آمده در ميان افرادی که مصرف کننده الکل هســتند، به طور متوسط 
در ميان مردان ۱.۵ ليتر در  سال و در ميان زنان به طور متوسط ۴۰۰سی سی در 
 سال الکل خالص مصرف می شود که اين رقم تقريبا يک بيستم رقمی است که 

در گزارش سازمان جهانی بهداشت بيان شده است.
لازم به توضيح است پيش از اين در مرداد ۱۳۹۴، علی اکبر سياری، معاون 
وقت وزير بهداشــت، مصرف ســالانه الکل در کشــور را ۴۲۰ ميليون ليتر و 
اپيدمی بيماری های واگير و همه گير هايــی که هرازچندگاهی از اين رهگذر 
در کشور اتفاق می افتد را بسيار زياد اعلام کرده بود. روزبه کردونی، مديرکل 
دفتر امور آسيب های اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دی ماه 
همان  سال گفته که ســالانه حدود ۶۰ ميليون ليتر مشروبات الکلی در ايران 

مصرف می شود.
در ســال های گذشــته و  ســال جاری هم بارها گزارش هايی از مرگ ومير و 
مســموميت های گســترده افراد در ميهمانی ها و عروســی ها بر اثر نوشيدن 
مشروبات الکلی غيراستاندارد منتشر شــد که همين چند ماه پيش به بحثی 

دامنه دار تبديل و حتی به تريبون نماز جمعه تهران هم کشيده شد.

ذره بین

شهروند| ارديبهشت ماه امســال بود که خبر آمد ١٤٣ رديف 
تعرفه مشــمول ممنوعيت واردات شــده اند که غذای ســگ و 
گربه هم در اين فهرســت قرار داشت. خبر را سيد مهدی نيازی، 
مديرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت،  معدن و 
تجارت اعلام کرد و در ادامه گفت: «سال ٩٦ ارزش ميزان واردات 
غذای ســگ و گربه ١٠ميليون دلار بود که در  سال ٩٧ با اعمال 
سياست های مديريت واردات به ٧ميليون دلار کاهش يافت، ضمن 
اين که امســال با توجه به اعمال ممنوعيت واردات در اين بخش 
کاهش واردات بيشتر هم خواهد بود.» همين خبر کافی بود تا از 
سويی نگرانی برای فروشندگان اين اقلام و از سوی ديگر کسانی 
که حيوان خانگی دارند، افزايش پيدا کند. دو ماه بعد از اين خبر بود 
که فارس در مطلبی اعلام کرد ٣٥ واحد صنفی که اقدام به فروش 
غذای حيوانات خانگی می کردند، توسط پليس اماکن با همکاری 
اتحاديه مربوطه پلمپ شــده اند. «پيگيری های خبرنگار فارس 
حاکی از آن است که پلمپ اين تعداد واحد صنفی به دليل  عرضه 
غذاهای غيربهداشتی، غيرمجاز و تاريخ گذشته بوده است.» بعد از 
آن هم ديگر خبری از وضع خريد و فروش و فروشگاه های عرضه 
غذای حيوانات خانگی نيامد، تا چنــد روز اخير که بار ديگر موج 
جديد پلمپ «پت شاپ ها» خبرساز شده و پليس امنيت و اماکن 
برای چندين مغازه  «پت شــاپ» در تهران که غذا و محصولات 
مرتبط با حيوانات خانگی مانند سگ و گربه به مشتريان عرضه 

می کنند، اخطاريه پلمپ صادر کرد.
در اخطاريه پلمپ پليس امنيت و اماکن، عطف به حکم معاونت 
نظارت بر اماکن عمومی «پاوا فاتب» به واحدهای صنفی پت شاپ 
اعلام شده است که «به دليل فعاليت بدون مجوز يا جواز کسب 
تا ۱۰ روز فرصت دارند کالاهای ضروری و فاسدشدنی را از واحد 

کسبی خويش تخليه کنند.»
پيش از اين رئيس اتاق اصناف تهران هم در نامه ای به موضوع 
«برخورد جدی» پليس اماکن تهران با پت شاپ ها اشاره کرده و از 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران تقاضا کرده بود پروانه 

کسب اين واحدهای صنفی ابطال شود. 
اين درحالی است که پيش از اين سازمان دامپزشکی نخستين 
ويرايش «شيوه نامه نحوه نظارت بر فروشگاه های خوراك/ غذا و 
ملزومات حيوانات خانگی (پت شاپ ها)» را در كميسيون مركزی 
تشخيص و درمان سازمان دامپزشكی كشور تصويب کرده بود که 

در آن پيش نويس تنها بر اين نکته تاکيد شــده که پت شاپ های 
مســتقل مجاز به خريد، نگهــداری، عرضه و فــروش داروهای 
دامپزشــكی، مواد بيولوژيك، مواد ضدعفونی كننده، ســموم، 
واكسن های دامپزشكی، ارايه تمامی خدمات دامپزشكی شامل 
مشاوره فنی، واكسيناسيون، تشــخيص و درمان و امور جراحی، 
نگهداری، عرضه و فروش حيوانات خانگی و صدور شناســنامه 
حيوانات خانگی نيستند و نامی از خريد و فروش خوراک در اين 

پيش نويس نيامده بود.
هرچند درحال حاضر هنوز مشخص نيست چه تعداد واحد در 
معرض پلمپ قرار دارند، اما سپهر سليمی، فعال حقوق حيوانات 
به «شهروند» می گويد بستن فروشگاه هايی از اين دست نمی تواند 
راهکار درستی باشد و بايد اين مسأله را به شکلی ريشه ای بررسی 
کرد: «درحال حاضر تعداد بســياری ســگ و گربه از کشورهای 
مختلف وارد می شــود و پول در چرخش حاصــل از واردات اين 
حيوانات خيلی زياد اســت. بايد با اين کار مقابله کرد و صفحات 
اينستاگرامی فروش حيوانات را که حالا در تعداد بالا در اينستاگرام 

و ساير شبکه های اجتماعی فراوانند، مورد هجمه قرار داد.»
به گفته او به غير از حيواناتی چون ســگ و گربه، شاهد فروش 
گسترده ساير حيوانات هم هستيم که مقابله ای با آن نمی شود و 
در اين دســته بندی می توان حيواناتی چون سنجاب، کانگورو، 
خرس و .... را هم ديد «خلاف اخلاق و انسانيت است حيواناتی را 
که درحال حاضر وجود دارند، از خوراک محروم کنيم و درنهايت با 
پلمپ فروشگاه های عرضه آنها عاملی شويم تا غذای اين حيوانات با 
افزايش قيمت مواجه شود. اين اتفاق فقط می تواند بر ايجاد مافيای 
خريد و فــروش و واردات دامن بزند. نکتــه ای که در نوع خودش 

اتفاقی منفی است.»
ســليمی می گويد ما می دانيم حيواناتی چون ســگ و گربه 
ساليان سال اســت که با زندگی ايرانيان اخت شده و همواره با ما 
زندگی می کرده اند و در نتيجــه نمی توان حضور آنها را پديده ای 
وارداتی دانست: «درباره غذاهای داخلی هم نکاتی وجود دارد که 
يکی از آنها کيفيت پايين اين غذاهاست که بر سلامت حيوان اثر 
می گذارد و درنهايت افراد مجبور می شوند با وجود گرانی غذاهای 
خارجی و تفاوت زياد قيمت شــان به خريد غذای خارجی روی 

آورند.»   

موج جدید پلمپ فروشگاه هاى خوراك  و ملزومات حیوانات 
خانگى در تهران حاشیه هاى فراوانى به دنبال داشته است

نگرانى سلامت حیواناتیم
سپهر سلیمى در گفت وگو با «شهروند»:  بستن فروشگاه هایى از این دست نمى تواند 

راهکار درستى باشد و باید این مسأله را به شکلى ریشه اى بررسى کرد

  جمعى از چتربازان یگان هاى ویژه نیروى انتظامى صبح دوشنبه به مناسبت هفته نیروى انتظامى با 
پرش از برج میلاد تهران عملیات چتربازى انجام دادند. (مشرق)

  مدیر ســازمان آرامستان هاى شهردارى شیراز با اشــاره به مفقودشدن کتیبه تاریخى قبرستان 
«دارالسلام»، از پى گیرى قضائى، براى بررسى این موضوع خبر داد. (ایلنا)

  آسیب هایى که به مرور به سنگ هاى قرارگرفته در تخت جمشید وارد مى شود، هشدارها را براى این شهر 
تاریخى پررنگ تر کرده است. در این تصویر، مرد ارابه ران تخت جمشید را مى بینید که امروز فقط بخشى از تنه 

او روى سنگ باقى مانده و روایتى از تخریب تدریجى سنگ هاى حجارى شده را نشان مى دهد. (ایسنا)

  حدود 4سال از راه اندازى پل شناور دهستان عنافچه در شهرستان باوى در شمال اهواز که توسط 
ارتش روى رودخانه کارون نصب شده، مى گذرد. به گزارش مشرق، این پل ارتباط بیش از 40 روستا 
را با شــهر ملاثانى، مرکز شهرســتان برقرار مى کرد اما با هر بارندگى و بالاآمــدن آب رودخانه، زیر آب 
مى رود. قایق تنها وسیله براى ارتباط مردم روستا با مرکز شهر اســت و به دلیل این که دانش آموزان 

بیشترین تردد را به مرکز شهر دارند، خطرات فراوانى براى آنها دارد. (مهر)
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اسحاق جهانگيری، معاون اول رئيس جمهوری، صبح روز گذشته در مراســم بهره برداری طرح آبرسانی از 
محمدشهر به بيرجند گفت:   «با صادرات برق نه تنها دغدغه مردم کشورهای همسايه را برطرف کرده ايم، بلکه 
توانســته ايم ارز حاصل از فروش برق را به کشــور بياوريم... در دولت تدبير و اميد تنها در حوزه آب های مرزی 
٨ ميليارد دلار معادل ٣٠ هزار ميليارد تومان ســرمايه گذاری انجام شد و طرح هايی به بهره برداری رسيد که در 
سال های قبل انجام آن تصوری واهی تلقی می شد. به واقع کار عميقی انجام شد و تنها در  سال ٩٥ نزديک به ٣ هزار 
روستا از آب پايدار برخوردار شده اند و با موافقت رهبر معظم انقلاب در برداشت از حساب صندوق توسعه ملی اين 

روند هر  سال افزايش يافت و امروز ميليون ها نفر از روستاييان کشور از  آب سالم آشاميدنی برخوردارند.»

معاون اول رئیس جمهورى:  

8 میلیارد دلار 
سرمایه گذارى 

در حوزه آب هاى 
مرزى

شروع صفحه آرايی
مدير مسئولسردبيرمعاون سر دبيردبير سرويسصفحه  آرا: ؟؟؟۴۵ / ۱۶

اتمام صفحه آرايی
۱۷ / ۴۵

شروع صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرايی:  ؟؟ / ؟؟

اشـیاى بـزرگ یا سـنگین و 
همچنیـن ظروف شیشـه اى ، 
ظروف چینى و سـایر اشـیاى 
شکسـتنى و ظـروف حـاوى 
مـواد خوراکى و شـیمیایى  را 
در قفسـه هاى پاییـن کابینت 

و کمـد قـرار دهید.

ادامه از صفحه اول| هــر بار مديران فوتبال برای 
تيم المپيــک تصميمی می گيرنــد، جامعه فوتبال 
می گويد که ديگر از اين بدتر نمی شــود. اگر بخواهيم 
انصاف را رعايت کنيم، بايد بگويم که هر بار هم جامعه 
اشــتباه کرده اســت؛ چون با يک تصميم جديد آنها 
می فهمند کــه اتفاقا آقايــان می توانند تصميم های 

ضعيف تری هم داشته باشند.
از زمانی که فدراسيون مهدی تاج  برنامه ريزی را برای 
اداره تيم اميد آغاز کرد،  حميد استيلی مدير تيم شد و 
در اين مدت تيم المپيک عادت بد هميشگی خود را 
ترک نکرد و هيچ وقت به ثبات و آرامش نرســيد. ابتدا 
با زلاتکو کرانچار قرارداد بســتند و يک  سال با او کار 
کردند. اين مربی کروات ١٣ ماه برکنار شد، سپس بعد 
از نزديک به دو مــاه بلاتکليفی مهدی تاج در انتخابی 
حيرت انگيز و باورنکردنی تصميم گرفت فرهاد مجيدی 
بی تجربه را  بدون داشــتن کارنامــه مربيگری روی 
صندلی سرمربيگری تيم المپيک بنشاند. عاقبت او را 
هم که همه ديديم چه شد؛ سرمربيگری فرهاد بيش از 
چهار ماه دوام نداشت و چند روز قبل به خاطر اختلافات 
شديد با استيلی و کميته فنی قبل از اين که اخراجش 

کنند، خودش  کناره گيری کرد تا شايعه  سرمربيگری 
حميد استيلی که از مدت ها قبل بر سر زبان ها افتاده 

بود به حقيقت تبديل شود.
اين يک حقيقت است که با حضور حميد استيلی 
هيچ مربی ديگری نمی توانست هدايت تيم المپيک 
را  بدون ايجــاد اختلاف و درگيری برعهده بگيرد ولی 
اين جا يک حقيقت بزرگ  و مهمتر هــم وجود دارد، 
استيلی هم کارنامه  ای در مربيگری ندارد که قابل توجه 
باشد. همه به ياد دارند که او به چه شکل پرحاشيه ای 
جانشين علی دايی در پرسپوليس شد و چه روزگاری 
را در اين باشــگاه به عنوان سرمربی تجربه کرد. دوران 
کاری او در راه آهن هم درخشان نبود و عاقبت اين تيم 

سقوط به ليگ دسته يک بود.
بعد از مدتی انتظاری زننده گل قرن با مديريت تيم 
المپيک به فوتبال بازگشــت و درباره سرنوشت تيم 
المپيک در دوره اســتيلی هم که هر چيزی را شاهد 

بوديم جز خوشی!
حالا او در شرايطی سرمربی شده است که يک اتهام 
بزرگ  هميشه روی پيشانی اش خواهد بود؛ درست يا 
غلط خيلی ها بر اين باور هستند که استيلی کاری کرد 

که مجيدی نماند تا خودش سرمربی شود شد. تجربه 
ثابت کرده اســت که نظريه و سياست های رفتاری و 
گفتاری يــک فرد ورزشــی در ناکامی های حرفه اش 
نقشی تاثيرگذار دارد؛ يعنی اگر يک فرد بعد از هر اشتباه 
تصميم نگيرد که در خود تغيير مثبت ايجاد کند ، شدت 
شکست هايش نسبت مستقيمی پيدا می کند با ادامه 

راه با همان تصميم های اشتباه قبلی! 
حالا هم آينده استيلی را می توان با راهی که در اين 
سال ها طی کرده و در نظرگرفتن اين مسأله پيش بينی 
کرد. تيم المپيک بدون داشتن تدارکات مناسب و زمين 
تمرين خوب و در روزهايی که همه بازيکنان از ميزان 
حمايت های مادی و معنوی و حرفه ای ناراضی هستند،  
در سخت ترين گروه انتخابی المپيک با کره جنوبی ، 

ازبکستان و چين همگروه است.
قصد نداريم با حساسيت بيش از حد اين نشانه ها را 
تفسير کنيم. فعلا درباره تيم المپيک چاره ای جز صبر 
نيست، اميد کاذب داشتن و در انتظار معجزه بودن! ولی 
اگر باز هم تيم ناکام شود، روزگار تلخی انتظار مديران 
فوتبال را خواهد کشيد. شايد حق با مجيدی بود که با 

هوشمندی خود را از اين بحران بيرون کشيد.

راه اشتباه تیم المپیک!
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